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Dobrym maszynom towarzyszy  
doskonała sfera „nadbudowy”
CNC | Rozmowa z Kazimierzem Skorupskim,  
współwłaścicielem spółki FANUM Skorupski-Wójcik  
 s. 54-55
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Tak świętowaliśmy 20 lat „GPD”!
WydarzeNia | Jubileusz „Gazety Przemysłu Drzewnego” 
 s. 38-39
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W minionych latach dochodziło parokrotnie do 
burzliwych spotkań dolnośląskiej branży drzew-
nej z kierownictwem Regionalnej Dyrekcji Lasów 
Państwowych we Wrocławiu na tle niedostatku 
surowca drzewnego i jego wysokich cen. Nato-
miast zupełnie inna atmosfera panuje podczas 
organizowanego od zeszłego roku seminarium 
„Perspektywy rozwoju i współpracy LP z prze-
mysłem drzewnym na terenie Dolnego Śląska”. 
Zeszłoroczne zostało zdominowane przez oba-
wy o skutki zapowiadanych wówczas nowych 
zasad sprzedaży drewna w LP. Przebiegło w at-
mosferze zrozumienia i nadziei, co skłoniło 
Adama Płakseja, dyrektora RDLP we Wrocławiu 
do zaproszenia także w tym roku nadleśniczych 
i szefów pionów regionalnej dyrekcji oraz przed-
stawicieli nabywców dolnośląskiego drewna do 
pałacu w Mojęcicach k. Wołowa na drugą edycję 
sympozjum poświęconego wzmocnieniu współ-
pracy LP z sektorem drzewnym.

Do pomysłu organizowania tego typu do-
rocznych spotkań, z prezentacjami dotyczącymi 
gospodarki leśnej oraz potrzeb różnych sekto-
rów przemysłu drzewnego, przyznaje się dr inż. 
Artur Dyrcz, nadleśniczy Nadleśnictwa Wołów, 
który podczas niedawnych studiów doktoranc-
kich miał możliwość spojrzenia na gospodarkę 
leśną z naukowego punktu widzenia i nawiąza-

nia kontaktu z pracownikami Katedry Ekono-
miki Leśnictwa Uniwersytetu Przyrodniczego 
w Poznaniu. Dlatego właśnie temu nadleśnictwu 
zleca się organizację sympozjum, z której dobrze 
się wywiązuje, co przekłada się na wysoką fre-
kwencję i ciekawą tematykę. Nawet jeśli pre-
zentowane są kontrowersyjne stwierdzenia czy 
wnioski, to warto poznać inny punkt widzenia.

Lasy a wolny rynek
Przed rokiem skoncentrowano się na ryzyku 
finansowym w lasach i przemyśle drzewnym, 
natomiast podczas wrześniowego sympozjum 
realizację założeń wolnego rynku w gospodarce 
leśnej, związanej ze sprzedażą surowca drzew-
nego, omówił dr hab. inż. Krzysztof Adamowicz 
z Katedry Ekonomiki Leśnictwa UP w Poznaniu. 
Wyszedł z założenia, że na gospodarkę leśną ma 
obecnie wpływ w większym stopniu ekologia niż 
ekonomia. Obostrzenia ekologiczne ograniczają 
powierzchnie pozyskania drewna, wymagają 

spełnienia wielu wymagań i przeprowadzania 
kosztownych zabiegów, dlatego w gospodarce 
leśnej nie jest najważniejsza ekonomia.

Ale czy można mówić o wolnym rynku, 
w nawiązaniu do sprzedaży surowca drzewne-
go, skoro dostawca jest monopolistą? 

Zdaniem poznańskiego naukowca spełnio-
ne są cechy wolnego rynku – wymiana dóbr, 
dobrowolnie zawierane transakcje i dobrowolne 
ustalanie ceny. Spełnione są także warunki – 
prawa własności i kompetencje, wolność samo-
dzielnego dokonywania wyboru oraz kapitał. 

– Koniecznym warunkiem funkcjonowania 
wolnego rynku są precyzyjnie określone pra-
wa własności, przede wszystkim w odniesieniu 
do środków produkcji oraz wytworzonych dóbr  
– mówił Krzysztof Adamowicz. – Ten warunek 
spełniają lasy prywatne, jak i państwowe. Uczest-
nicy transakcji na rynku drewna mają wolność 
samodzielnego dokonywania wyboru i podejmo-
wania decyzji gospodarczych.  s. 14

rynek drewna o strukturze monopolowej 
może pozostawać rynkiem wolnym! 
Naukowy wywód ukazał 
inny punkt widzenia i był 
na tyle „innowacyjny”, że tym 
razem nie wywołał polemiki 
nabywców drewna uważających, 
iż w przypadku rynku drewna 
trudno mówić o wolnym rynku.

W sympozjum uczestniczyli głównie nabywcy surowca z nadleśnictw RDLP Wrocław.

Niezbędna i pilna rewizja krajowych 
standardów odpowiedzialnej  
gospodarki leśnej
CerTyFiKaCJa | Rozpoczęto, z udziałem przemysłu  
drzewnego, tworzenie grupy opracowującej polskie  
standardy FSC  s. 16


